

خالد حنفي في المنتدى البحري العربي اليوناني النول في أثينا: قناة السويس مبعرا لوجستيا ضخما نحو أفريقيا وأوروبا والعالم

أو الاستراتيجية". ورأى أن "كل من مصر واليونان تتمتع بموقع استراتيجي، وبعد التعاون في مجال الملاحة والموانئ وأحواض صيانة بناء السفن، آفاق هامة للتعاون بين الجانبين في هذا القطاع الحيوي والاستراتيجي، لتعزيز واقع سلاسل الامداد والتوريد".

وتابع: "لدى دول حوض البحر المتوسط موانئ كثيرة، من اليونان وألبانيا وإيطاليا وفرنسا وليبيا وتونس والجزائر والمغرب. وفي المقابل فإن مصر التي تمتلك أكبر ميناء في حوض البحر المتوسط، وهو ميناء الإسكندرية، والذي يشمل ميناء الإسكندرية والدخيلة والمكس، بالإضافة إلى قناة السويس التي تعد المعبر المائي الأساسي، مؤهلة لأن تكون مبعرا لوجستيا ضخما نحو أفريقيا وأوروبا وباقي دول العالم.

وأوضح أن "لدى مصر 15 ميناء، وهناك توجيه رئاسي بتطويرها بوقت متزامن ليكون هناك نهضة في الموانئ المصرية، وفي هذه الحالة سيكون لمصر نصيب عادل أكثر من حركة الحاويات أو التجارة في موانئ البحر المتوسط".

وختم بالقول إن "الرؤية الجديدة لدولة مصر مع حلول 2030، هو أن تتعامل مصر مع 30 مليون حاوية، على اعتبار أن تجارة الترانزيت هي تجارة المستقبل".

وكان أمين عام الاتحاد، أكد في افتتاح أعمال المنتدى الاقتصادي العربي – اليوناني، أن "المطلوب اليوم أكثر من أي وقت مضى تكريس التعاون المؤسسي بين الجانبين العربي واليوناني، عبر توقيع المزيد من الاتفاقيات التي من شأنها تيسير حرية التبادل التجاري. كما لا بد من رفع القيود التي تعيق انتقال حركة رجال الاعمال والمستثمرين في الاتجاهين، فضلا عن إقرار المزيد من التشريعات والقوانين والبروتوكولات التي تخفف من الاعباء والعراقيل، التي تؤدي إلى تراجع حجم الاستثمارات بدلا من رفعها لتتناسب والامكانات التي تمتلكها الاقتصادات العربية والاقتصاد اليوناني وكذلك باقي اقتصادات البلدان الأوروبية".

ونوه إلى أنه "يمكن للعديد من البلدان العربية من لعب دور محوري مع جمهورية اليونان الصديقة، في ربط أسواق دول وسط وشرق أوروبا وأسواق دول الخليج العربي وقارة أفريقيا تجاريا، حيث هناك فرصا ضخمة للتعاون التجاري بين الجانبين العربي واليوناني في مجال إنشاء المراكز اللوجستية والمناطق التجارية الحرة، والمقاولات وتكنولوجيا المعلومات والتنمية الزراعية والصناعات الغذائية والطاقة والتكنولوجيا الرقمية، وكذلك في مختلف قطاعات البنى التحتية والطاقة التقليدية والمتجددة، والصناعة والزراعة المستدامة والخدمات المالية والمصرفية والسياحية والصحية، وفي الاتصالات والنقل وقطاعات الملاحة وخدماتها وصناعات الموانئ والإنشاءات".



نوه أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي خلال كلمة له في افتتاح أعمال المؤتمر البحري العربي اليوناني الأول، الذي عقد في أثينا عاصمة جمهورية اليونان، بالدور الذي يقوم به القيمون على الغرفة العربية – اليونانية للتجارة والتنمية التي تمثل جسر التواصل في العلاقات الاقتصادية والتجارية والاستثمارية بين الجانبين. وتوجه بالتحية والثناء إلى رئيس الغرفة جيرونيكولاس هاريس، وأمين عام الغرفة الأستاذ رشاد ميجر، اللذين يقومان بدور استثنائي في مجال تطوير وتعزيز العلاقات الاقتصادية العربية اليونانية والارتقاء بها إلى مستويات أفضل.

وهنا في كلمته رئيس هيئة قناة السويس في جمهورية مصر العربية الفريق أسامة ربيع، الذي كان مشاركا في أعمال المنتدى، على الإنجازات التي تشهدها قناة السويس في ظل رئاسته للهيئة حيث زادت إيرادات القناة أكثر من الضعف.

وأكد خالد حنفي في جلسة المنتدى الأولى (دول شمال افريقيا)، القسم

الثاني: ليبيا، مصر، واليونان، أن "العلاقات الثنائية المصرية اليونانية، شهدت تطورا ملحوظا على صعيد التنسيق المشترك حيال العديد من القضايا، سياسيا واقتصاديا وعسكريا"، معتبرا أن "هناك خصوصية سياسية وثقافية، بين مصر واليونان، تعكس سهولة التعاون وبناء العلاقات القوية بين مصر ودول المتوسط عموما، وقد تعززت بشكل كبير منذ بداية عهد فخامة الرئيس المصري عبد الفتاح السيسي"، مشددا على أن "موقع مصر على الخريطة يشكل مكانة وموقعا يجعلها دائما مجالا للتأثير والتأثر، حيث تمثل مصر بوابة اليونان للتواصل مع الدول الإفريقية وتمثل اليونان بوابة رئيسية لمصر مع دول أوروبا"، موضحا أن "الترسيم البحري الذي أبرمته مصر مع اليونان هو إنجاز تاريخي، حيث يتيح هذا الترسيم لكل منهما تعظيم الاستفادة من الثروات المتاحة في المنطقة الاقتصادية الخالصة لكل منهما، خاصة في مجال احتياطات النفط والغاز الواعدين.

وقال إن "مضي مصر واليونان قدما في توقيع اتفاقية المنطقة الاقتصادية الخالصة، يشكل نقطة تحول رئيسية في التوازن الجيوسياسي في المنطقة، حيث لا يمكن اعتبار أهمية اتفاقية المنطقة الاقتصادية الخالصة بين مصر واليونان، مقتصرة فقط على الجانب الاقتصادي، لأن لها بعدا استراتيجيا مهما، يحمي المصالح الجيوسياسية المصرية.

وشدد على أن "مصر تعتبر مركزا إقليميا للطاقة، وقد برزت أهمية مصر بالنسبة إلى أوروبا في ظل أزمة الطاقة التي نتجت عن الحرب الروسية – الأوكرانية، مما جعل مصر لاعبا مؤثرا في هذا الموضوع من خلال زيادة الاعتماد عليها كمصدر موثوق فيه لنقل الغاز أو الكهرباء إلى الدول الأوروبية، حيث تصب مشاريع الربط الكهربائي بين مصر واليونان في صالح الخطة المصرية التي تركز على التحول إلى مركز إقليمي لتداول الطاقة بهدف تحقيق منافع على جميع الأصعدة سواء من الناحية الاقتصادية

Khaled Hanafi at the First Arab-Greek Maritime Forum in Athens: The Suez Canal is a huge logistical crossing to Africa, Europe and the World

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, praised the role played by the Arab-Hellenic Chamber of Commerce and Development, which represents the bridge of communication in economic, trade and investment relations between the two sides. He paid tribute to the President of the Chamber, Jeronnicas Harris, and the Secretary General of the Chamber, Mr. Rashad Mebjar, who are playing an exceptional role in the field of developing and strengthening Arab-Greek economic relations and upgrading them to better levels.

In his speech, he congratulated the Chairman of the Suez Canal Authority in the Arab Republic of Egypt, Lieutenant General Osama Rabie, who was a participant in the work of the forum, on the achievements witnessed by the Suez Canal under his presidency of the authority, where the canal's revenues more than doubled.

Khaled Hanafi stressed in the first session of the forum (North African countries), the second section: Libya, Egypt, and Greece, that "the Egyptian-Greek bilateral relations have witnessed a remarkable development at the level of joint coordination on many issues, politically, economically and militarily." Considering that, "there is a political and cultural specificity, between Egypt and Greece, that reflects the ease of cooperation and building strong relations between Egypt and the Mediterranean countries in general, and has been greatly strengthened since the beginning of the era of His Excellency Egyptian President Abdel Fattah Al-Sisi." Stressing, "Egypt's location on the map constitutes a position and location that makes it always an area of influence as Egypt represents Greece's gateway to communicate with African countries and Greece represents a major gateway for Egypt with European countries." Explaining "the maritime demarcation concluded by Egypt with Greece is a historic achievement, as this demarcation allows each of them to maximize the use of the wealth available in their respective exclusive economic zones, especially in the fields of promising oil and gas reserves."

He said that "Egypt and Greece's progress in signing the exclusive economic zone agreement constitutes a major turning point in the geopolitical balance in the region, as the importance of the exclusive economic zone agreement between Egypt and Greece cannot be considered limited only to the economic aspect, because it has an important strategic dimension that protects Egyptian geopolitical interests.

He stressed that "Egypt is considered a regional energy center, and Egypt's importance to Europe has emerged in light of the energy crisis that resulted from the Russian-Ukrainian war. Egypt became an influential player in this matter by increasing reliance on it as a reliable source for transporting gas or electricity to European countries, as the electrical interconnection projects between Egypt and Greece favor the Egyptian plan. Which is



based on transforming into a regional center for energy trading to achieve economic and strategic benefits at all levels."

"Egypt and Greece enjoy a strategic location, and cooperation in the field of navigation, ports, and shipyards is important prospects for cooperation between the two sides in this vital and strategic sector, to enhance the reality of supply chains," he said.

"The Mediterranean countries have many ports, from Greece, Albania, Italy, France, Libya, Tunisia, Algeria, and Morocco. On the other hand, Egypt has the largest port in the Mediterranean basin, the port of Alexandria, which includes the ports of Alexandria, Dekheila, and El Max, in addition to the Suez Canal, which is the main water crossing, is qualified to be a huge logistical crossing to Africa, Europe and the rest of the world.

He explained, "Egypt has 15 ports, and there is a presidential directive to develop them simultaneously so that there will be a renaissance in Egyptian ports, and in this case, Egypt will have a fair share more than container traffic or trade in the Mediterranean ports."

He concluded by saying that "the new vision of the State of Egypt by 2030 is for Egypt to deal with 30 million containers, considering that transit trade is the trade of the future."

At the opening of the Arab-Greek Economic Forum, the Secretary-General of the Union stressed, "What is required today more than ever is to consolidate institutional cooperation between the Arab and Greek sides, through the signing of more agreements that would facilitate free trade exchange. It is also necessary to lift the restrictions that hinder the movement of businessmen and investors in both directions. As well as the adoption of more legislation, laws, and protocols that reduce the burdens and obstacles, which lead to a decline in the volume of investments instead of raising them to suit the capabilities possessed by the Arab economies and the Greek economy as well as the rest of the economies of European countries.

He noted, "Many Arab countries can play a pivotal role with the friendly Republic of Greece, in linking the markets of Central and Eastern Europe, the markets of the Arab Gulf countries, and the continent of Africa commercially. Where there are huge opportunities for trade cooperation between the Arab and Greek sides in the field of establishing logistics centers and free trade zones, contracting, information technology, agricultural development, food industries, energy, and digital technology, as well as in various sectors of infrastructure, traditional and renewable energy, industry, sustainable agriculture, and services. Finance, banking, tourism, health, telecommunications, transport, shipping and services sectors, port and construction industries."

Source (Union of Arab Chambers)

■ A Strong Start for the "Threads".. 5 million subscribers in 4 hours

The founder of "Meta Platforms", "Mark Zuckerberg", revealed that 5 million people subscribed to the "Threads" application 4 hours after its launch.

Mark Zuckerberg posted his first tweet in more than a decade, in Elon Musk's first hilarious punch, after the call he sent him to fight inside the ring, which came on the day the founder of Meta Platforms put forward Twitter's long-awaited replacement.

This comes after Meta's Instagram officially unveiled Threads, which means "threads", and is considered the most potent threat to date to Musk's struggling social media service. Hours later, Zuckerberg posted a tweet that was an image of an identical version of Spider-Man facing each other.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



■ انطلاقه قوية لـ "ثريد" .. 5 ملايين مشترك في 4 ساعات

كشف مؤسس شركة "ميثا بلاتفورمز"، "مارك زوكربيرغ"، عن اشتراك 5 ملايين شخص في تطبيق "ثريدز" بعد 4 ساعات من إنطلاقه.

ونشر مارك زوكربيرغ أول تغريدة له منذ أكثر من عقد، في أول لكمة مرحلة لـ "إيلون ماسك"، بعد الدعوة التي أرسلها إليه للاقتتال داخل حلبة، والتي جاءت في اليوم الذي طرح فيه مؤسس "ميثا بلاتفورمز"، بديل "تويتر" الذي طال انتظاره.

يأتي ذلك، بعدما كشفت إنستغرام، التابعة لـ "ميثا" النقاب رسمياً عن "ثريد-Threads-، والتي تعني "الخيوط"، وتعتبر التهديد الأكثر قوة حتى الآن لخدمة الوسائط الاجتماعية المتعثرة التي يمتلكها "ماسك". وبعد ساعات، نشر "زوكربيرغ" تغريدة عبارة عن صورة لنسخة متطابقة من الرجل العنكبوت "Spider Man" في مواجهة بعضهما البعض.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصريف)

■ Positive Indicators for the Egyptian Economy

A recent memo by the Institute of International Finance (IIFC) showed that the program agreed upon by Egypt and the International Monetary Fund in December last year derailed ahead of its first review, in large part due to the authorities' reluctance to implement two perceived important reforms in the program: moving towards a flexible exchange rate and reducing the state's impact on the economy.

The trade deficit has fallen by almost 30 percent. The sharp increase in tourism, aided by currency depreciation, has also balanced the balance of services. The current account deficit is expected to shrink significantly, from 3.5 percent of GDP in fiscal 2022 to 1.1 percent in fiscal 2023. The institute attributed the reason to FDI inflows, which will help finance the deficit, compared to the expected outflows from the portfolio of securities estimated at about two billion dollars.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



■ مؤشرات إيجابية للاقتصاد المصري

أظهرت مذكرة حديثة أعدها معهد التمويل الدولي "IIFC"، أن البرنامج الذي اتفقت عليه مصر مع صندوق النقد الدولي في ديسمبر/كانون الأول من العام الماضي، خرج عن مساره قبل مراجعته الأولى، ويرجع ذلك في جزء كبير منه إلى تردد السلطات في تنفيذ إصلاحين هامين متصورين في البرنامج، وهما التحرك نحو سعر صرف مرن وتقليص أثر الدولة في الاقتصاد.

وانخفض العجز التجاري بنسبة 30 في المئة تقريباً. كما أدت الزيادة الحادة في السياحة، بمساعدة انخفاض العملة، إلى توازن ميزان الخدمات. ومن المرتقب انكماش عجز الحساب الجاري بشكل كبير، من 3.5 في المئة من إجمالي الناتج المحلي في السنة المالية 2022 إلى 1.1 في المئة في السنة المالية 2023. وأرجع المعهد السبب إلى تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر الوافدة التي ستساعد في تمويل العجز، مقارنة بالتدفقات الخارجة المتوقعة من محفظة الأوراق المالية والمقتردة بحوالي ملياري دولار.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصريف)

■ An Arab Country with 15% of its Population Millionaires... Here's the global ranking.!

"World Of Statistics" has prepared a list of the countries in the world with the number of millionaires as a percentage of the population, where Switzerland ranked first in the world, with 15.5% of the population being mainly millionaires. The number of millionaires in the world is about 48 millionaires, most of them in terms of number in the United States, representing about 10% of the world's millionaires.

Hong Kong ranked second with 15.3 percent, just ahead of third-placed Kuwait, with 15 percent of Kuwaitis millionaires. Singapore came in fourth place with 12.7 percent of the population millionaires, while Australia was the last country with more than 10 percent millionaires, 11.2 percent. Qatar ranked 22nd globally and second in the Arab world, with millionaires accounting for 3 percent of the population.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



■ دولة عربية 15% من سكانها مليونيرات.. إليك الترتيب العالمي!

أعدت "World Of Statistics"، قائمة بأكثر دول العالم التي لديها عدد مليونيرات كنسبة من عدد السكان، حيث جاءت سويسرا في المرتبة الأولى عالمياً، مع 15.5% من السكان هم مليونيرات بالأساس. ويبلغ عدد المليونيرات في العالم نحو 48 مليون مليونير، أغلبهم من حيث العدد في الولايات المتحدة، ويمثلون قرابة 10% من مليونيرات العالم. واحتلت "هونغ كونغ" المرتبة الثانية مع 15.3%، وبقارق بسيط عن "الكويت"، صاحبة المركز الثالث، إذ إن 15% من الكويتيين مليونيرات. وجاءت سنغافورة في المركز الرابع بنحو 12.7% من السكان مليونيرات، بينما كانت أستراليا، آخر دول يزيد فيها عدد المليونيرات عن 10% من السكان، وبالتحديد 11.2 في المئة. وجاءت قطر في المرتبة

22 عالمياً، والثانية عربياً في القائمة، حيث يمثل المليونيرات 3 في المئة من عدد السكان.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصريف)

Private Sector Boom Continues in Saudi Arabia

Non-oil private sector companies rebounded strongly in June, supported by production and new orders.

The significant rise in production and new orders in Saudi Arabia, at the highest rates in several years, contributed to companies boosting their purchasing activity at the fastest pace as they sought to meet the growing business requirements to support inventory, according to the "Riyad Bank Purchasing Managers" index of the "Standard & Poor's Global" group, which includes non-oil private sector companies.

The index showed the Saudi reading rose to 59.6 points in June, from 58.5 in May. Strongly supported by the construction and tourism sectors.

Source (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



طفرة القطاع الخاص تتواصل في السعودية

انتعشت بقوة شركات القطاع الخاص غير العاملة في إنتاج النفط في السعودية خلال شهر يونيو (حزيران)، بدعم من الإنتاج والطلبات الجديدة.

وساهم الارتفاع الكبير في السعودية، في الإنتاج والطلبات الجديدة، بمعدلات متسارعة هي الأعلى في سنوات عدة، في تعزيز الشركات لنشاطها الشرائي بأسرع وتيرة مع سعيها لتلبية متطلبات العمل المتزايدة لدعم المخزون، وفق مؤشر "بنك الرياض لمديري المشتريات" التابع لمجموعة "ستاندرد أند بورز غلوبال" الذي يضم شركات القطاع الخاص غير النفطي.

وأظهر المؤشر ارتفاع قراءة السعودية إلى 59.6 نقطة في يونيو، من 58.5 في مايو (أيار). مدعوماً بقوة قطاعي البناء والسياحة.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

The UAE is Fourth in the Number of Foreign Direct

Investment Projects with 997 Projects

UNCTAD's latest Global Investment Report 2023 showed that foreign investment flows to the UAE rose by 10 percent to \$23 billion, the highest level ever recorded. The UAE received the fourth-highest number of new projects (997) in 2022, an increase of 84 percent.

According to the report, the United States remained the largest host for announced seed projects and international project finance deals, followed by the United Kingdom, India, the United Arab Emirates, and Germany for new projects, and India, the United Kingdom, Spain, and Brazil for project financing deals. The report shows that the announced new investment projects increased by almost 70% in value in 2022 and the first destination for investment in new areas was Mexico, with 27 projects, followed by Turkey and the United Arab Emirates with 24 projects each.

Source (Alkhaleej Emirati Newspaper, Edited)



الإمارات الرابعة في عدد مشاريع الاستثمار النجني المباشر بـ 997 مشروعاً

أظهر أحدث تقرير لـ«الأونكتاد» عن «الاستثمار العالمي 2023» إلى ارتفاع تدفقات الاستثمارات الأجنبية إلى الإمارات بنسبة 10 في المئة إلى 23 مليار دولار، وهو أعلى مستوى تم تسجيله على الإطلاق. وحصلت الإمارات على رابع أكبر عدد من المشاريع الجديدة 997 مشروعاً جديداً في 2022، بزيادة قدرها 84 في المئة.

ووفق التقرير ظلّت الولايات المتحدة أكبر مضيف للمشاريع التأسيسية المعلنة وصفقات تمويل المشاريع

الدولية، تليها المملكة المتحدة والهند والإمارات العربية المتحدة وألمانيا للمشاريع الجديدة، ثم الهند والمملكة المتحدة وإسبانيا والبرازيل لصفقات تمويل المشاريع. ويبيّن التقرير زيادة المشاريع الاستثمارية الجديدة المعلن عنها بنسبة 70% تقريباً من حيث القيمة في عام 2022، وكانت الوجهة الأولى للاستثمار في المجالات الجديدة هي المكسيك، مع 27 مشروعاً، تليها تركيا والإمارات العربية المتحدة مع 24 مشروعاً لكل منهما.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

\$1.4 Billion in Remittances in the First 5 Months of 2023

The Central Bank of Jordan has recorded slow growth in the flow of remittances from expatriates during the first five months of this year.

Remittances from workers abroad were about \$1.4 billion, compared with \$1.42 billion a year ago, and in May, alone they grew 2.3 percent year-on-year to \$296.8 million. Remittances from expatriates are one of the main sources of foreign reserves, which, according to the latest statistics of the Central Bank, amounted to about \$ 17.5 billion.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)



1.4 مليار دولار حجم التحويلات في أول 5 أشهر من 2023

رصد البنك المركزي الأردني نمواً بطيئاً في تدفق تحويلات المغتربين خلال الأشهر الخمسة الأولى من هذا العام.

وبلغت تحويلات العاملين في الخارج حوالي 1.4 مليار دولار مقارنة مع 1.42 مليار دولار قبل عام، وقد نمت في شهر مايو (أيار) لوحده بمقدار 2.3 في المئة على أساس سنوي لتبلغ 296.8 مليون دولار. وتعتبر تحويلات المغتربين من المصادر الرئيسية المغذية للاحتياطي الأجنبي، والذي بلغ حسب آخر إحصائيات البنك المركزي، نحو 17.5 مليار دولار.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

Developing Economies Hungry for Clean Energy

Investments

The United Nations has called for investing heavily in developing economies hungry for clean energy because otherwise, there will be little hope of achieving any climate goals by 2030.

According to the United Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD), developing countries need investments in renewable energy estimated at about \$1.7 trillion annually. So far, it has only attracted foreign direct investment in clean energy worth only \$544 billion in 2022.

UN Secretary-General António Guterres stressed that "we cannot meet the world's energy needs and protect our planet and our future without massive private sector investments in renewables in developing countries."

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

الاقتصادات النامية متعطشة لاستثمارات الطاقة النظيفة

دعت الأمم المتحدة إلى الاستثمار بكثافة في الاقتصادات النامية المتعطشة للطاقة النظيفة، لأنه بخلاف ذلك، سيكون الأمل ضئيلاً في تحقيق أي أهداف مناخية بحلول العام 2030.

ووفق مؤتمر الأمم المتحدة للتجارة والتنمية "أونكتاد" تحتاج الدول النامية إلى استثمارات في الطاقة المتجددة تقدر بحوالي 1.7 تريليون دولار سنوياً. بينما لم تتمكن لغاية الآن إلا جذبت استثمارات أجنبية مباشرة في الطاقة النظيفة بقيمة 544 مليار دولار فقط في العام 2022.

وأكد الأمين العام للأمم المتحدة أنطونيو غوتيريش أنه "لا يمكننا تلبية حاجات العالم من الطاقة وحماية كوكبنا ومستقبلنا دون استثمارات ضخمة من القطاع الخاص في مصادر الطاقة المتجددة في البلدان النامية".

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

